

DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘီတီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်း အတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘီတီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီတီကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီတီရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
"What changed 1 year after the elections"
 ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀ ၄၈၈ နဲ့ debate@dvb.noကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ဒီတပတ်မှာတော့ “ရွေးကောက်ပွဲ ခန့်ခွဲခြားခြင်း - တကယ်ပဲ ပြောင်းလဲပြီလား” ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

၂၀၁၅ နိုဝင်ဘာလ ရွေးကောက်ပွဲမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ခေါင်းဆောင်တဲ့ အမျိုးသား ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (အန်အယ်လ်ဒီ) ရဲ့ တခုတည်းသော ကြွေးကြော်သံဖြစ်တဲ့ “ပြောင်းလဲချိန်တန်ပြီ” ဆိုတာက တနိုင်ငံလုံးကို ပဲ့တင်ထပ်ခဲ့တယ်။ လွှတ်တော်နှစ်ရပ်မှာ အန်အယ်လ်ဒီက ၇၉ ရာခိုင်နှုန်း အနိုင်ရပါတယ်။ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီက မဲဆန္ဒနယ်မြေတွေထဲက ၈ ရာခိုင်နှုန်းမှာ ပဲ အနိုင်ရခဲ့ပါတယ်။ တိုင်းရင်းသားပါတီတွေ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်မှာ ၁၁ ရာခိုင်နှုန်းပဲ အနိုင်ရပါတယ်။

စစ်တပ်လွှမ်းမိုးထားတဲ့ မြန်မာပြည်နိုင်ငံရေးမှာ ကြီးမားတဲ့ အာဏာအလှည့်အပြောင်း ဖြစ်ခဲ့တယ်။ ရွေးကောက်ပွဲရလဒ်ကိုကြည့်ရင် လူတွေက အပြောင်းအလဲကို ဘယ်လောက် တောင်တန်းပြီး မျှော်လင့်ချက် မြင့်မြင့်မားမား ရှိနေသလဲဆိုတာ ပေါ်လွင်ပါတယ်။ နိုင်ငံရေးနဲ့ စီးပွားရေး အပြောင်းအလဲတွေကို ယူဆောင်ပေးလာလိမ့်မယ်ဆိုတဲ့ မျှော်လင့်ချက်ကလည်း မြင့်မားတာ သိသာပါတယ်။

အစိုးရသစ်အနေနဲ့ အရေးအကြီးဆုံး ရင်ဆိုင်ရတဲ့ ကိစ္စတစ်ခုကတော့ အာဏာအရပ်ရပ်ကို ချုပ်ကိုင်ခွင့် မရတာပါ။ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က ခန့်အပ်တဲ့ စစ်အရာရှိတွေက ပြည်ထဲရေး၊ ကာကွယ်ရေး၊ နယ်စပ်ရေးရာ ဝန်ကြီးဌာနတွေကို ကိုင်ထားပါတယ်။ ပြည်ထဲရေးအောက်မှာ ရဲတပ်ဖွဲ့၊ အကျဉ်းထောင်စနစ်နဲ့ အင်အားကြီးတဲ့ အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေး ဦးစီးဌာနတို့ ရှိနေပါတယ်။ တွေ့၊ အုပ်ဌာနဟာ တနိုင်ငံလုံးရဲ့ ဒေသဆိုင်ရာ အုပ်ချုပ်ရေးမှာ ကျောရိုးမကိုင် ဖြစ်ပါတယ်။

ရွေးကောက်ပွဲ ရလဒ်အရ စနစ်တကျ အာဏာလွှဲပြောင်းရေး အဆင်ချောမွေ့ခဲ့ပေမယ့် စစ်တပ်ရဲ့ နိုင်ငံရေး လွှမ်းမိုးမှုက ဆက်ရှိနေပါတယ်။ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကိုယ်တိုင် ခေါင်းဆောင်ပြီး ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံအတွက် ကြိုးပမ်းနေတဲ့ အချိန်မှာပဲ ကချင်နဲ့ ရှမ်းပြည်နယ်မှာ တိုက်ပွဲတွေ ဆက်ဖြစ်နေပါတယ်။ ရခိုင်ပြည်နယ်မှာလည်း အကြမ်းဖက်မှုတွေ တကျော့ပြန် ပေါ်ပေါက်လာပါတယ်။

စီးပွားရေးမျက်နှာမှာလည်း တိုင်းပြည်ရဲ့ စီးပွားရေး အရင်းအမြစ်တွေ အားလုံးနီးပါး စစ်တပ်နဲ့ ခရိုနီတွေ လက်ထဲမှာ ဆက်ရှိနေပါတယ်။ ရွေးကောက်ပွဲလွန် တိုင်းပြည်စီးပွားရေးဟာ တက်ရိပ်မပြပဲ သိသိသာသာ နှေးကွေးခဲ့ပါတယ်။ အန်အယ်လ်ဒီရဲ့ ရွေးကောက်ပွဲကြွေးကြော်သံဖြစ်တဲ့ တရားရေး စနစ် ပြုပြင်ပြောင်းလဲရေးနဲ့ လာဘ်ပေးလာဘ်ယူ တိုက်ဖျက်ရေးတို့ဟာ ခရီးမပေါက်ပါဘူး။

တဖက်က ကြည့်မယ်ဆိုရင် လွယ်ကူတဲ့ အပြောင်းအလဲတွေ အတော်များများကို သမ္မတဦးသိန်းစိန် လက်ထက်မှာ အကောင်အထည်ဖော်ပြီးဖြစ်လို့ အန်အယ်လ်ဒီအနေနဲ့ ခက်ခဲတဲ့အပိုင်း၊ အင်စတီကျူးရှင်းပိုင်း အပြောင်းအလဲတွေပဲ ကျန်ခဲ့ပါတယ်။

ဘာပဲဖြစ်ဖြစ် အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်အနေနဲ့ အများစိုးရိမ်တဲ့ အာဏာလွှဲပြောင်းရေး ကိစ္စကို ၂၀၁၆ မတ်လ အကုန်ပိုင်းမှာ ပညာပါပါ အာဏာလွှဲပြောင်း ယူနိုင်ခဲ့ပါတယ်။ ဖွဲ့စည်းပုံအကန့်အသတ်အောက်မှာပဲ ပြည်သူတွေသာမက၊ စစ်တပ်ကပါ လက်ခံနိုင်တဲ့ အရပ်သားစစ်စစ် သမ္မတကို ရွေးချယ်နိုင်ခဲ့ပြီး ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်အတွက်လည်း ဖွဲ့စည်းပုံအောင်ထဲကပဲ လက်တွေ့နိုင်ငံ့ခေါင်းဆောင်မှုနေရာကို ဖန်တီးနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

တချိန်တည်းမှာ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်တို့အကြားမှာ အပြုသဘော အလုပ်ဖြစ်တဲ့ ဆက်ဆံရေး တည်ဆောက်ထားနိုင်ပုံလည်း ရပါတယ်။

အစိုးရသက်တမ်း လပိုင်းအတွင်းမှာ ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို အစပြု ကျင်းပနိုင်ခဲ့ပြီး အားလုံးပါဝင်တဲ့ နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲအဆင့်ကို တက်လှမ်းနိုင်ဖို့အတွက် အပြုသဘော ညှိနှိုင်းမှုတွေ ဆက်လုပ်နေတဲ့ အခြေအနေ ရှိပါတယ်။

ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ အကြမ်းဖက် ပဋိပက္ခတွေ တကျော့ပြန် ပေါ်ပေါက်လာပေမယ့် အရင်အစိုးရ လက်ထက်တုန်းကလို တပြည်လုံးအတိုင်းအတာ လူမျိုးရေးပဋိပက္ခမျိုး မပေါ်ပေါက်အောင် တားဆီးထားနိုင်ပါသေးတယ်။

နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်နဲ့ အန်အယ်လ်ဒီ အစိုးရဟာ အနောက်နဲ့ ပြန်လည်ပေါင်းစည်းရေးကို ဆက်ထိန်းထားပြီး၊ တရုတ်လို အင်အားကြီး အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံနဲ့ နှေးထွေးတဲ့ ဆက်ဆံရေးကို လျင်လျင်မြန်မြန် တည်ဆောက်နိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ဒါပေမယ့် အရေးအကြီးဆုံး ကိစ္စဖြစ်တဲ့ ပြည်သူတွေရဲ့ ဘဝတွေ သိသိသာသာ တိုးတက်လာဖို့ကတော့ ထင်သလောက် မလွယ်သေးပါဘူး။ နိုဝင်ဘာ ၈ ရက်နေ့ဆိုရင် ရွေးကောက်ပွဲ တစ်နှစ်ပြည့်ပါပြီ။ ရွေးကောက်ပွဲမတိုင်ခင် ပြည်သူတွေ မျှော်လင့်ခဲ့တဲ့ အပြောင်းအလဲ ဘယ်လောက် ခရီးရောက်ပြီလဲဆိုတာကို သမင်လည်ပြန် ပြန်ကြည့်ဖို့ အချိန်ဖြစ်ပါတယ်။

စီးပွားရေးနဲ့ နိုင်ငံရေး မျက်နှာစာမှာ အပြောင်းအလဲတွေကို အန်အယ်လ်ဒီအစိုးရက ဘယ်လောက် ဖော်ဆောင်ခဲ့လဲ၊ ဘာတွေကျန်နေသေးလဲ၊ အခက်အခဲတွေကို ဘယ်လို ကျော်လွှားကြမလဲဆိုတာတွေကို ဒီတပတ် ဒီဗီဘီဒီဘီဘီမှာ ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

သူတို့အပြင်

“ပြောရမယ်ဆိုရင် ကျွန်မတို့က တိုက်အသစ်ကျိုဆောက်နိုင်မယ့် အခြေအနေ မဟုတ်ပါဘူး။ တိုက်အဟောင်းကြီးထဲမှာ ချဲ့ပြီးတော့ နေနိုင်အောင်လို့ တိုက်အဟောင်းကြီးကို ပြင်နေရတဲ့ အခြေအနေ ဖြစ်နေပါတယ်။ အဲဒါ တိုက်အသစ်ဆောက်တာထက် အများကြီးကို ပိုကြာပါတယ်။ ဘာဖြစ်လို့လဲဆိုတော့ အရင်တုန်းက အဆောက်အအုံကလဲ ကျန်ခဲ့တာကိုး။ အဲဒါကြီးကို ဖျက်ဖို့ဆိုတာက လက်တွေ့မကျပါဘူး။ ဒီတိုက်အဟောင်းကြီးကို နေပျော်အောင်လို့ အနာဂတ်အတွက်လည်း သုံးပျော်အောင်လို့ လုပ်ဖို့ဆိုတာ အင်မတန်ပိုပြီးတော့ ပင်ပန်းပါတယ်။”

(နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်)

“အစိုးရသည် သော့ချက်ကျသော စိန်ခေါ်မှုအတော်များများကို ချက်ခြင်းကိုင်တွယ် ဖြေရှင်းရမည်ဖြစ်သည်။ အာဏာရှင်အုပ်ချုပ်ရေးစနစ်နှင့် ပြည်တွင်းစစ်တို့က ဆယ်စုနှစ်များနှင့်ချီ၍ ကြာခဲ့ပြီးနောက် အချို့မှာ ကာလကြာရှည်က ဖြစ်နေသော ဖွဲ့စည်းတည်ဆောက်ထားပုံများနှင့်ဆိုင်သော ပြဿနာများဖြစ်ပြီး ပြီးပြည့်စုံသော မူဝါဒများချမှတ် ကျင့်သုံးရုံမျှဖြင့် ပြုပြင်လို့ မရနိုင်ပေ။ ချက်ချင်းကိုင်တွယ်ရမည့် ကိစ္စရပ်များတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ်ကို ရှေ့သို့ ဆက်လက်ရွေ့သွားစေရန်၊ ရခိုင်ပြည်နယ် အခြေအနေကို ကိုင်တွယ်ရန်နှင့် တရုတ်နိုင်ငံနှင့် ဆက်ဆံရေးကို ပြန်လည်ချိန်ညှိသည့် သိမ်မွေ့သော လုပ်ငန်းစဉ်ကို ဆက်လက်လုပ်ဆောင်ရန်တို့ ဖြစ်သည်။” (International Crisis Group)